

# Merentas cabaran di Laut China Selatan

## Sorotan Seminar Antarabangsa Pascasiswazah Sains Sosial dan Kemanusiaan 2023 di UMS

UB 30.11.2023 P.08

SAYA ingin mengucapkan tahniah kepada penganjur Seminar Antarabangsa Pascasiswazah Sains Sosial dan Kemanusiaan 2023 di UMS yang bertemakan "Sains Sosial dan Kemanusiaan dalam Pembinaan Masyarakat Madani". Seminar ini sangat relevan kerana ia secara khusus mengiktiraf dan menghargai sumbangan sains sosial dan kemanusiaan dalam menghadapi cabaran dan perubahan yang kompleks pada zaman ini.



PAK JOHNSON

Melalui sesi pembentangan yang diadakan, para pelajar pascasiswazah telah mendapat manfaat yang besar melalui maklum balas dan perkongsian idea yang berlangsung.

Ini bukan sahaja membantu mereka mengukuhkan penguasaan mereka, tetapi juga meningkatkan motivasi untuk menghasilkan lebih banyak penyelidikan dan inovasi pada masa hadapan.

Seminar dua hari itu telah dirasmikan oleh Naib Canselor UMS, Prof. Datuk Dr. Kasim Hj. Mansor, yang menyediakan platform untuk mengiktiraf sumbangan penting sains sosial dan kemanusiaan dalam menghadapi zaman yang penuh dengan perubahan dan cabaran yang pantas.

Saya berbangsa kerana dijemput untuk mengambil bahagian dalam salah satu forum mengenai "Laut China Selatan: Sejarah, Kedaulatan, dan Masa Depan."

Isu berterusan di Laut China Selatan adalah sumber kebingangan, bukan sahaja di peringkat serantau tetapi juga di peringkat global.

Pertikaian wilayah, tindakan tegas dan tuntutan yang bercanggah antara negara-negara telah mewujudkan landskap geopolitik yang halus dengan akibat yang berpotensi meluas.

Kepentingan sebagai laluan air yang penting untuk perdagangan dan perdagangan antarabangsa menunjukkan keseriusan sebarang peningkatan ketegangan atau konflik.

Pertiswasa seperti ini boleh memberi kesan bukan sahaja kepada negara yang terlibat secara langsung, tetapi juga memberi kesan yang lebih luas kepada masyarakat global.

Komitmen UMS untuk menangani isu di Laut China Selatan menunjukkan pendekatan proaktif dalam memahami dan menyumbang kepada penyelesaian yang mungkin.

Forum ini menekankan kepentingan dialog yang tepat pada masanya dan membina untuk memupuk kestabilan, menguatkuasakan pematuhan kepada norma antarabangsa dan mengelakkan peningkatan yang mungkin mencabar keseimbangan ekonomi dan geopolitik di rantau ini.

Saya percaya forum ini memberi manfaat kepada pelajar siswazah yang memperoleh pandangan berharga melalui maklum balas dan perkongsian idea.

Pengalaman ini pastinya akan mengukuhkan penguasaan mereka, memberi dorongan untuk penyelidikan dan inovasi selanjutnya, dan memudahkan penubuhan satu siri kerjasama luar dengan penyelidik dari universiti lain, di peringkat nasional dan antarabangsa, yang menggalakkan pertukaran idea, maklumat, dan pengetahuan.

Laut China Selatan, sebuah wilayah yang terkenal pada masa lalu dengan kekayaan sejarahnya, kini menjadi sentas ketegangan geopolitik yang melibatkan beberapa negara serantau, termasuk China, Vietnam, Filipina, Malaysia, Brunei dan Tai-



PERKONGSIAN IDEA: Penulis adalah antara panel yang diundang dalam forum mengenai Laut China Selatan itu.

wan.

Peralihan fokus geopolitik ini bukan semata-mata hasil daripada satu faktor, tetapi dipengaruhi oleh pelbagai elemen, termasuk keselamatan, ekonomi dan sumber marin.

Pertama sekali, tuntutan wilayah yang bertindih adalah pencetus utama konflik di Laut China Selatan.

Negara-negara di rantau ini bersaing untuk menuntut pulau-pulau strategik seperti Spratlys dan Paracels, mewujudkan konflik yang sukar dikawal.

Peningkatan aktiviti ketenteraan daripada pelbagai pihak juga merumitkan keadaan dan meningkatkan risiko ketegangan.

Aspek ekonomi memainkan peranan utama dalam dinamik konflik. Laut China Selatan diketahui kaya dengan sumber asli, termasuk minyak, gas dan ikan.

Persaingan untuk kawalan dan akses kepada sumber ini mewujudkan ketegangan ekonomi yang berpotensi memudaratkan semua pihak yang terlibat.

Di samping itu, sebagai laluan perdagangan strategik, rantau ini memberi kesan langsung kepada kestabilan ekonomi global.

Kekayaan maritim di Laut China Selatan bukan sahaja

merangkumi aspek ekonomi, tetapi juga aspek alam sekitar.

Perlindungan ekosistem marin yang penting di rantau ini merupakan satu cabaran yang serius, manakala ketidakpastian terhadap kemampuan sumber marin menambah kerumitan konflik.

Faktor sejarah dan politik juga menyediakan konteks yang penting. Kuasa China yang semakin meningkat sebagai kuasa serantau dan global menimbulkan kebingangan dari negara jiran.

Di samping itu, warisan konflik dan tuntutan wilayah dari masa lalu juga menyumbang kepada ketegangan semasa.

Perkara yang membangkitkan ialah tuntutan meluas China untuk meliputi lebih daripada 90% laut, yang ditakrifkan oleh "Nine-Dash Line" yang kontroversi, menarik perhatian global, terutamanya untuk pembinaan pulau buatan dan pemasangan tentera.

Garis "Nine-Dash Line" ialah penanda yang digunakan oleh China, dan melibatkan sebahagian besar Laut China Selatan, termasuk Kepulauan Paracel, Kepulauan Spratly, Kepulauan Pratas, Maclesfield Bank dan Scarborough Shoal.

Malaysia dan negara-negara

ASEAN lain tidak mengiktiraf tuntutan China terhadap kawasan yang bertindih di Laut China Selatan kerana tuntutan ini tidak selaras dengan peruntukan undang-undang antarabangsa dan tuntutan yang berdasarkan 'Nine-Dash Line' juga tidak selaras dengan Konvensyen Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu Mengenai Undang-Undang Laut 1982 atau United Nations Convention on the Law of The Sea 1982 (UNCLOS).

Menangani cabaran ini memerlukan pendekatan yang komprehensif, seperti yang dibincangkan semasa forum UMS Laut China Selatan.

Beberapa strategi berpotensi telah dikenal pasti untuk mencari penyelesaian dan memupuk kerjasama serantau.

Dialog diplomatik muncul sebagai strategi utama, menekankan kepentingan perubahan terbuka dan membina di kalangan pihak yang terlibat.

Pendekatan ini menyediakan platform untuk negara menyatakan kebingangan mereka, memahami perspektif yang berbeza dan berusaha ke arah penyelesaian yang boleh diterima bersama.

Seperti yang dinyatakan oleh Dr. Mosli Tarsat dari UMS, kerjasama pelbagai

hala adalah penting dalam menangani cabaran bersama, terutamanya melalui entiti serantau seperti ASEAN yang berfungsi untuk memudahkan perubahan yang bermakna, memupuk kepercayaan, dan mendalami pemahaman kita tentang isu-isu kompleks ini.

Memupuk hubungan ekonomi yang lebih kukuh di kalangan negara ASEAN mewujudkan saling bergantung, memupuk muhibah, dan membantu mengekalkan kestabilan di seluruh rantau kita.

Membina kepercayaan di kalangan negara anggota ASEAN adalah penting, dan boleh dicapai melalui langkah membina keyakinan dan inisiatif kejelasan untuk persekitaran serantau yang lebih stabil.

Diplomasi awam, di dalam dan diluar ASEAN, memainkan peranan penting dalam meningkatkan kesedaran tentang penyelesaian damai dan faedah kerjasama serantau.

Sememangnya, mengurus konflik di Laut China Selatan memerlukan pendekatan kerjasama dan diplomatik daripada negara pakar ASEAN.

Walaupun "perpecahan dalaman," ASEAN boleh memainkan peranan penting dalam mengurangkan ketegangan dengan menggalakkan komunikasi terbuka dan rundingan diplomatik di kalangan pihak terabit, sekali gus membina basis bersama.

Saya berharap ASEAN dapat menyelesaikan isu ini secara kolektif dengan negara pesaing lain, terutamanya China.

Inisiatif penting yang perlu diteruskan oleh ASEAN ialah pembangunan dan pelaksanaan Tatakkelakuan yang kukuh di Laut China Selatan.

Rangka kerja ini menyediakan asas untuk menyelesaikan pertikaian dan mencegah peningkatan konflik.

Selain itu, ASEAN boleh bertindak sebagai perantara, menawarkan perkhidmatan

neutral dan mewujudkan platform untuk rundingan atau melibatkan perantara pihak ketiga yang boleh diterima oleh semua pihak.

Pelaksanaan langkah-langkah pencegahan seperti talian komunikasi kritikal dan rondaan bersama adalah penting untuk menjaga keselamatan.

Mematuhi undang-undang antarabangsa, terutamanya UNCLOS, menyediakan asas yang kukuh untuk penyelesaian yang stabil.

Membina persefahaman budaya adalah asas untuk penyelesaian diplomatik yang selamat, serta memupuk persahabatan yang berkekalan.

Kami berharap mendapat peluang sebenar untuk mencapai penempatan selamat di Laut China Selatan, menjadikan kawasan ini Warisan Bersama Manusia. Bagaimanakah?

Kuncinya terletak pada usaha bersama untuk kerjasama, kestabilan dan keselamatan serantau.

Kita perlu cuba mengatasi perbezaan dalaman, fokus pada perspektif yang lebih luas, dan memberikutan kepada kepentingan kolektif.

Dalam menghadapi kerumitan ini, penyelesaian konflik di Laut China Selatan tidak dapat dielakkan melalui kerjasama antara negara yang terlibat.

Dialog terbuka, perbincangan mengenai perkongsian sumber, dan usaha bersama untuk melindungi persekitaran marin mungkin merupakan langkah utama ke arah kestabilan dan keselamatan di kawasan strategik ini.

Hanya melalui pendekatan kolaboratif dan komitmen penuh terhadap keselamatan kita boleh berharap untuk melihat perubahan positif dalam dinamik geopolitik Laut China Selatan, yang akan memainkan peranan penting dalam mengurangkan konflik di rantau ini.

Seperti yang diungkapkan dalam pepatah Melayu, 'hendak seribu daya, tak hendak seribu dalih.'



ALBUM: Sebahagian peserta mengabadikan gambar kenangan bersama Kassim sempena seminar dua hari itu.

